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Zusammenfassung: 

Die betriebliche Altersversorgung (bAV) spielt seit der Rentenreform von 2001 eine neue Rolle im 
deutschen System der Alterssicherung – ihre Regulierung und Nutzung folgt nun nicht mehr nur 
personalpolitischen Kalkülen, sondern auch einem sozialpolitischen Auftrag. Der Beitrag nimmt 
diese neue Rolle zum Ausgangspunkt und nimmt eine Bestandsaufnahme der sogenannten „zweiten 
Säule“ des Sicherungssystems vor. Dabei werden insbesondere empirische Erkenntnisse zu 
Verbreitung, Nutzungsbedingungen und Sicherungslücken behandelt sowie Probleme der 
Weiterentwicklung der bAV aus sozialpolitischer Perspektive diskutiert. 

 

Abstract:  Occupational pension schemes as an issue of social politics – the state of things and 
further development 

As a consequence of the 2001 pension reform, occupational pensions occupy an important place in 
the German pension system. Their new role as a means of social policy – as opposed to being a 
means of human resource management alone – is the starting point of this contribution. The article 
provides an overview of empirical evidence on the “second pillar” of the pension system, dealing 
especially with the spread of occupational pensions, conditions of use, and gaps in the provision or 
use of pension plans. It also deals with problems of further developing the “second pillar”. 

 


